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Vláda chystá školné, Dobeš se ale chce zaměřit na školky

16.07.2010, Jana Machálková
Vláda naplánovala pro vysoké školy převratné změny, které mají přetvořit jejich dosavadní fungování. Nový ministr
školství Josef Dobeš (VV) přesto reformu univerzit, o níž se v Česku mluví již několik let, mezi své priority neřadí.
Řekl to v rozhovoru pro HN, které se ho ptaly, proč do funkce náměstka pro výzkum a vysoké školství v tak citlivém
období uvedl bývalého zaměstnance bezpečnostní agentury ABL a vystudovaného architekta Kryštofa Hajna. Před ním
tuto pozici zastával bývalý rektor Vysoké školy chemicko-technologické v Praze Vlastimil Růžička.
"První věc, kterou bych chtěl vyvrátit je, že gró reforem půjde přes vysoké školy," řekl HN Dobeš. "Vnímám, že akcent
na tuto oblast dala paní doktorka Kopicová a reformy rozjela. Já bych byl naopak rád, abychom se na školství dívali tak,
že nás čekají reformy v oblasti regionálního školství," upřesnil ministr. Bývalá ministryně Miroslava Kopicová reformu
vysokých škol skutečně začala připravovat, zavedení změn do praxe je však úkolem právě pro Dobeše a jeho tým.
Klíčová je třeba příprava nového vysokoškolského zákona.
Podle Dobeše však reforma vysokých škol začíná již v mateřských a základních školách, proto se na ně chce zaměřit.
"Vysoké školy jsou až třešničkou na dortu," poznamenal Dobeš v rozhovoru.
Univerzity v příštích čtyřech letech čekají velké změny. Nová vláda například zavádí školné, chce také vypracovat
systém studentského spoření, grantů a půjček. Dalším krokem má být rozdělení vysokých škol na praktické bakalářské
a prestižní výzkumné, což by se odrazilo v jejich financování.
"V tuto chvíli nechci vytvářet prostor pro mediální spekulace o tom, že máme rozdílný pohled na resort školství, nicméně
ODS považuje vysokoškolskou reformu za jednu z klíčových věcí. Doufám, že pan ministr bude naplňovat koaliční
smlouvu, kde je reforma vysokých škol jasně popsána," reagoval na Dobešovy výroky ministr spravedlnosti Jiří Pospíšil
(ODS). O něm se při sestavování vlády přitom mluvilo jako o možném šéfovi školství.
Že Dobeš reformu univerzitního vzdělávání nepovažuje za svou prioritu, se nelíbí ani rektorovi ČVUT Václavu Havlíčkovi.
"To mě samozřejmě mrzí. A panu ministrovi to řeknu, až se s ním setkám, což bude pravděpodobně v srpnu," prohlásil
Havlíček. Kromě reformy univerzit chce rektor s Dobešem probrat i financování škol v roce 2011.
Mimochodem, nový náměstek Hajn vystudoval architekturu právě na pražském ČVUT. V 90. letech tu působil jako
místopředseda akademického senátu, což z něho podle Dobeše dělá "člověka, který má co říct k vysokým školám",
jak uvedl v rozhovoru pro HN.
Děkan 1. lékařské fakulty UK Tomáš Zima nechtěl Dobešova slova komentovat, nicméně i on považuje reformu vysokých
škol za klíčový úkol. "Je potřeba se zaměřit hlavně na kvalitu vysokého školství. Dále jsou to otázky financování a
rozdělení škol na bakalářské a výzkumné," řekl Zima.


